



香港劍道協會有限公司
居合道段試 - 2017年11月12日(日)

審查科目：

(1) 初段：

實技：全劍連制定居合 1 本目至 7 本目內指定五式。

二至三段：

實技：全劍連制定居合 1 本目至 12 本目內指定五式。

(演武時間 6 分鐘，要用有下緒之居合刀演示，包括全劍連居合指定之礼法，

由正面之禮開始計，直至做完終之禮，携刀準備退場為止)

著裝可用常規居合道服或劍道服 (上下同色，白，黑或藍)

(2) 筆試：

初段：

1. 請簡述正座

(著座について 書いて下さい)

2. 解說拔刀之動作

(抜付けの動作を書いて下さい)

3. 解說學習居合道之正確態度

(居合道修業上の心構えを書いて下さい)

二段：

1. 解說上升之動作

(立ち上り方について 書いて下さい)

2. 解說居合道中之呼吸法

(居合の呼吸について 書いて下さい)

3. 請指出居合道與其他運動之分別

(居合道と他のスポ-ツとの異なる點を書いて下さい)

三段:

1. 解說帶刀及脫刀之動作
(帶刀と脱刀について 書いて下さい)
2. 解說如何握刀
(柄の握り方について 書いて下さい)
3. 解說居合道之健康管理
(居合と健康管理について 書いて下さい)

段試 - 筆試注意事項

所有考生請注意:

- 考生必須使用官方所提供的答題紙作答，答題紙共有兩款，可自選一款作答;
- 請把你的中/ 英文姓名全寫，以及段試考生編號清楚寫在答題紙的右上角;
- 請將筆試答題及所有有關資料於 2017 年 11 月 12 日 (星期日) 帶到試場;
- 請把三題的答案共寫在兩張答題紙上，請勿在答題紙背面書寫;
- 所有筆試必須手寫。打字及印刷的答題，恕不受理;
- 考生可選擇以英語，中文 或 日語 其中一種語言回答考題;
- 筆試旨在測試考生對居合道的理解，考生應從個人修煉之經驗，及閱讀居合道有關書籍，文件或文章中尋找答案; 如有發現考生的答案乃抄襲其他考生、任何居合道書籍，文件或文章，本會將有取消該名考生考試資格之權利

此致

協會會長/劍道道場或/監督

香港劍道協會
2017 年 9 月 28 日

Subject for Dan exam:

(1) 1 Dan :

Technique: FIK standard Iaido Kata specified 5 kata from #1 to #7.

2 – 3 Dan:

Technique: FIK standard Iaido Kata specified 5 kata from #1 to #12.

(within 6 mins., by using Iaidou (with Sageo) to perform kata, including FIK standard Rei-ho, time counting from shouman Rei until ending Rei)

Wearing: standard Iaido dogi or Kendo dogi (all in same color; white, black or blue)

(2) Written test :

1 Dan:

1. Please write about proper sitting (Chakuza)
(著座について 書いて下さい)
2. Please elaborate the movement of drawing out the sword (Nukitsuke)
(抜付けの動作を書いて下さい)
3. Please describe the correct attitude on Iaido training
(居合道修業上の心構えを書いて下さい)

2 Dan:

1. Please describe how to move up
(立ち上がり方について 書いて下さい)
2. Please describe the breathing technique in Iaido
(居合の呼吸について 書いて下さい)
3. Please explain what are the differences between Iaido and others Sports
(居合道と他のスポーツとの異なる点を書いて下さい)

3 Dan:

1. Please describe how to wear the sword (Taitou) and how to remove the sword (Dattou)
(帯刀と脱刀について 書いて下さい)
2. Please describe how to grip the sword handle
(柄の握り方について 書いて下さい)
3. Please elaborate on Health maintenance in Iaido
(居合と健康管理について 書いて下さい)

All examinees please read the followings carefully :

Candidates must use official answer sheet. There are two types of sheets, you may choose one for answer.

Please write your full name in English and Chinese and Dan exam number on the right hand corner of the page;

Please answer BOTH questions of respective Dan applied PRIOR TO Dan exam and bring the answers to the venue on **12th November 2017 (Sunday)**;

Three answers should be written on total two page only. Please DO NOT write on the back of the paper;

Answers should be in handwriting. Typing or printing will not be allowed;

Answers can be given in either English, Chinese or Japanese;

All answers should be given according to examinee's understanding in knowledge of Iaido. Please do not attempt to copy answers from other examinee's answer sheet or from books, this may lead to disqualification of examinee(s) in the exam.

Prepared by

Hong Kong Kendo Association